
 
 

PM 2007 RVIII (Dnr 328-3431/2004) 
 
 
Stockholm - en friluftsstad sommar som vinter 
Skrivelse från Cecilia Obermüller (mp) och Viviann Gunnarsson (mp) 
 
 

Borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 
Skrivelsen från Cecilia Obermüller (mp) och Viviann Gunnarsson (mp) angående 
Stockholm som friluftsstad anses besvarad med vad som anförs i denna prome-
moria. 
 

 
 

Föredragande borgarrådet Madeleine Sjöstedt anför följande. 
 

Ärendet 
 

Cecilia Obermüller  (mp) och Viviann Gunnarsson (mp), föreslår i en skrivelse att 
kommunstyrelsen uppdrar åt idrottsnämnden och stadsbyggnadsnämnden att ta fram 
en friluftsplan och en friluftskarta för Stockholms stad. I detta arbete ska det ingå att 
ge en samlad redogörelse för alla olika initiativ från olika aktörer, föreningar m.m. 
som är aktuella för att utveckla Stockholms friluftsliv.  

 
Beredning 
 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, idrottsnämnden, marknämnden och 
stadsbyggnadskontoret. 

Stadsledningskontoret anser att förslaget om en aktuell friluftskarta redan är tillgo-
dosett. Vad gäller förslagen om friluftsplan och stadens friluftsanläggningar utanför 
stadens gränser  anser kontoret att ansvaret ligger hos stadsdelsnämnderna respektive 
idrottsnämnden. 

Idrottsnämnden anser att det är angeläget att lyfta fram Stockholm som friluftsstad 
såväl sommar som vinter. I budgeten för 2005 ingick uppdraget att ta fram en ny 
version av Stockholms fritidskarta, men det fanns inget ekonomiskt utrymme för det. 

Marknämnden är beredd att medverka vid framtagandet av idrottsförvaltningens 
friluftskarta. 

 
Mina synpunkter 

 
I arbetet med att få stockholmarna att röra på sig mer är det viktigt att medborgarna 
har god tillgång till information om var stadens friluftsanläggningar m.m. finns. 
Dessutom är det angeläget att staden är tydlig med vilka resultat skattepengarna har 
gett genom åren. En aktuell och användbar friluftskarta är därför angelägen av flera 
anledningar. 

”Stockholms fritidskarta 2002” var ett mycket gott steg på vägen att göra informa-
tionen tillgänglig och kunde dessutom produceras till en låg kostnad om 40 000 kr 
förutom arbetstiden. Men de 70 000 exemplar som trycktes är slut sedan länge och 
innehållet i kartan behöver uppdateras. Dock är det ett alldeles för omfattande arbete 
för stadens förvaltningar att uppdatera informationen om Stockholms friluftsliv och 
producera nya kartor. Det finns ett omfattande utbud av kartor för Stockholm på 
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marknaden, såväl tryckta som digitala, och stadens publikationer ska inte konkurrera 
med dessa. Däremot är det viktigt att stadens information om fritidslivet blir lättill-
gänglig för medborgarna och för dem som vill publicera bra kartor till försäljning. 

Idrottsförvaltningen ska därför tillsammans med övriga berörda förvaltningar ta 
fram en modell för hur informationsflödet om Stockholms friluftsliv kontinuerligt  
kan göras mer tillgängligt genom samarbete med de kommersiella kartproducenterna 
i handeln och på Internet.  

Dessutom bör informationen presenteras på så sätt att den lätt kan uppdateras av 
användarna, t.ex. genom att publiceras i ett wikiformat, eller rent av på Wikipedia. 
Alla har intresse av bra information om tillgänglighetsanpassningar, trygghetsaspek-
ter, belysning m.m. Redan idag har Wikipedia omfattande information om Hellas-
gården, Ågesta, Långholmen, Sköndal, Lill-Jansskogen t.ex. Det finns ingen anled-
ning att staden i längden ska göra alla uppdateringar, när medborgarna kan göra det 
själva. Däremot är det viktigt att den information som endast staden har tillgång till 
görs tillgänglig. Stockholms webbplatser bör självklart hänvisa till de platser som 
staden samarbetar med för att tillgängliggöra informationen. 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 
Skrivelsen från Cecilia Obermüller (mp) och Viviann Gunnarsson (mp) angående 
Stockholm som friluftsstad anses besvarad med vad som anförs i denna promemo-
ria. 

 
Stockholm den 6 september 2007 
 
MADELEINE SJÖSTEDT 
 
 
Bilaga 
 
Reservationer m.m. 
 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 
Särskilt uttalande gjordes av borgarrådet Roger Mogert (s) enligt följande.  
 
Det är viktigt att människor i hela staden har möjlighet till spontan, lekfull idrottslig verk-
samhet i sitt närområde. Det gäller inte minst barn och unga. För att göra ett spontant frilufts-
liv mer tillgängligt för stadens invånare behövs det lättillgänglig och uppdaterad information 
om Stockholms idrotts- och friluftsliv. Det är att föredra att en sådan karta är tillgänglig såväl 
i pappersform som på stadens hemsida. Kartan bör uppdateras med jämna mellanrum och 
informationen på stadens hemsida bör uppdateras kontinuerligt 

 
Särskilt uttalande gjordes av borgarrådet Ann-Margarethe Livh (v) enligt följande. 
 
I samband med budgeten för 2005 fattade kommunfullmäktige beslut om att Idrottsnämnden 
tillsammans med Gatu- och fastighetsnämnden ska utarbeta en friluftskarta över Stockholm. 
Arbetet med att uppdatera denna pågår. Vidare godkände kommunfullmäktige under den 
förra majoriteten den s.k. SPO-utredningen i vilken markeras att ansvaret för det rörliga fri-
luftslivet åvilar stadsdelsnämnderna.  
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ÄRENDET 
 
Cecilia Obermüller  (mp) och Viviann Gunnarsson (mp), föreslår i en skrivelse att 
kommunstyrelsen uppdrar åt idrottsnämnden och stadsbyggnadsnämnden att ta fram 
en friluftsplan och en friluftskarta för Stockholms stad. I detta arbete ska det ingå att 
ge en samlad redogörelse för alla olika initiativ från olika aktörer, föreningar m.m. 
som är aktuella för att utveckla Stockholms friluftsliv.  

 
BEREDNING 
 
Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, idrottsnämnden, marknämnden och 
stadsbyggnadskontoret. 
 
Stadsledningskontoret 
 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 14 mars 2005 har i huvudsak 
följande lydelse. 
 

Ett av förslagen i skrivelsen är redan tillgodosett. Kommunfullmäktige har i samband med 
budgetbeslut för 2005 gett idrottsnämnden i uppdrag att i samarbete med gatu- och fastig-
hetsnämnden utarbeta en aktuell friluftskarta. Arbetet med uppdatering av friluftskartan 
pågår. 

När det gäller förslaget att ta fram en friluftsplan vill vi liksom idrottsnämnden erinra om 
att ansvaret för det rörliga friluftslivet inom staden (förutom vissa specialfrågor) åvilar 
stadsdelsnämnderna. Detta har dessutom särskilt markerats i SPO-utredningen, del 2, som 
godkänts av kommunfullmäktige den 24 januari 2005. Arbete pågår om precisering av ar-
betsfördelningen mellan stadens nämnder. 

I skrivelsen berörs även friluftsliv utanför stadens gränser. Oavsett om aktiviteter genom-
förs på mark som staden äger eller ej, bör man i ett regionalt perspektiv inräkna flera andra 
som har ansvar för friluftsfrågorna, bl.a. landstinget och kranskommunerna.  

I flera välbesökta friluftsområden utanför stadsgränsen ansvarar staden genom idrotts-
nämnden för motionsspår (Ågesta och Nackareservatet) samt för friluftsbad ( Nackareserva-
tet). Inom stadsgränsen ansvarar idrottsnämnden för preparering av skidspår i åtta stadsdelar. 
Därutöver svarar stadsdelsnämnderna för insatser inom sina områden till stöd för friluftsli-
vet. 

Stadsledningskontoret anser att skrivelsen från Cecilia Obermüller (mp) och Viviann Gun-
narsson (mp) ska besvaras genom att överlämna detta tjänsteutlåtande.  
 
 
Idrottsnämnden 
 
Idrottsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 22 mars 2005 att besvara re-
missen i enlighet med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Rolf Pettersson m.fl. (s), Maria Hannäs (v) och Peter 
Nilsson (mp), bilaga. 
 
Särskilt uttalande gjordes också av Peter Nilson (mp) och Maria Hannäs (v), bilaga. 

 
Billy Östh m fl (m), Caroline Silverudd m fl (fp) och Alf T Samuelsson (kd) yrkade 
avslag på förslaget om en tillfällig anställning alternativt en konsult för att utarbeta 
en friluftsplan, samt därutöver anföra: Om en friluftsplan ska utarbetas måste det ske 
inom ordinarie budget. 
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Idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 29 februari 2005 har i huvudsak 
följande lydelse. 
 
Förvaltningen delar i allt väsentligt synpunkterna i skrivelsen. Friluftsliv har stor betydelse 
för människors hälsa och välbefinnande. I Stockholms närhet finns ett stort utbud av egen-
domar där friluftsaktiviteter utövas. Dessa egendomar utgör en viktig grund för stockhol-
marna att fritt kunna utöva olika sport- och fritidsaktiviteter. 

Ågesta friluftsområde, där förvaltningen ansvarar för spår och leder, är ett av stadens mest 
besökta friluftsområden. Här har staden byggt upp ett väl fungerande motionsspårsystem 
med en sammanlagd längd av 42 km varav 10 km är belyst, som nyttjas flitigt av motionärer 
sommartid, och som på vintertid används för längdskidåkning. Området utnyttjas även flitigt 
av skolor och förskolor som förlägger sina friluftsdagar där. Nackareservatet är ett annat 
välbesökt friluftsområde där förvaltningen ansvarar för ett belyst motionsspår på 3 km samt 
ett friluftsbad vid Söderbysjön. Inom stadsgränsen ansvarar förvaltningen för preparering av 
51,6 km skidspår, varav 19,5 km är belysta och belägna inom åtta olika stadsdelsförvaltning-
ar. 

Kommunfullmäktige gav i samband med budgetbeslut för 2005 idrottsnämnden i uppdrag 
att i samarbete med gatu- och fastighetsnämnden utarbeta en aktuell friluftskarta. Några 
extra medel att ta fram och producera kartan med har dock kommunfullmäktige inte anvisat. 
Det finns således inget ekonomiskt utrymme att producera ett mer exklusivt kartmaterial 
liknande det som togs fram i samband med Ut och njut-kampanjen för ett antal år sedan utan 
inriktningen är att ta fram en enkel karta som visar utbudet av olika friluftsfaciliteter. Idrotts-
förvaltningen framhåller at ansvaret för det rörliga friluftslivet inom staden redan ligger på 
stadsdelsnämnderna. Undantaget är skidspårpreparering och bryggor vid strandbaden som 
idrottsnämnden ansvarar för. Idrottsnämnden har inte heller något samordningsansvar för 
friluftsfrågorna. 

Vad som avses med en friluftsplan framgår inte av skrivelsen, men förvaltningen tolkar det 
som att det handlar om en plan för att utveckla friluftslivet genom att anlägga nya skidspår 
och anläggningar för det rörliga friluftslivet. Förslaget är intressant men förutsätter utökade 
resurser för såväl investeringar, drift som för själva utvecklingsarbetet. För närvarande arbe-
tar en anställd med friluftsfrågor och båtfrågor. För att kunna utarbeta en friluftsplan behövs 
en tillfällig anställning alternativt en konsult. Förvaltningen bedömer kostnaden till ca 
500 000 kr. 

 
Marknämnden 
 
Marknämnden beslutade vid sitt sammanträde den 12 maj 2005 att besvara kom-
munstyrelsens remiss med markkontorets utlåtande. 
 
Markkontorets tjänsteutlåtande daterat den 20 april 2005 har i huvudsak följande 
lydelse. 
 
Markkontoret har erfarit att kommunfullmäktige i budget för 2005 redan har givit idrotts-
nämnden i uppdrag att, i samarbete med gatu- och fastighetsnämnden, ta fram en aktuell 
friluftskarta för Stockholms stad som visar stadens grönområden, löparspår och skidspår 
både inom och utanför kommungränsen. 

Idrottsförvaltningen anger i sitt förslag till svar på den aktuella remissen bl a att kommun-
fullmäktige inte har anvisat några extra medel för att ta fram och producera kartan. Det finns 
därför enligt förvaltningen inget ekonomiskt utrymme att producera ett mer ”exklusivt” 
kartmaterial.  

Inriktningen i det arbete som idrottsförvaltningen nyligen inlett är att ta fram en enkel kar-
ta som visar utbudet av olika friluftsfaciliteter. Förvaltningen undersöker för närvarande 
förutsättningarna att i samarbete med en producent av reklamkartor ta fram en liknande karta 
som Stockholms Fritidskarta 2002 – vägvisare till kultur, idrott, bad och promenad. Den togs 
fram av idrottsförvaltningen i samarbete med gatu- och fastighetskontoret och kulturförvalt-
ningen. Den kartan var huvudsakligen reklamfinansierad och kostade staden, förutom perso-
nalkostnader, 40 000 kr som gatu- och fastighetskontoret sköt till.  
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Fritidskartan 2002 trycktes i 70 000 exemplar och tillhandahölls allmänheten gratis på oli-
ka håll inom staden, bl a via stadsdelsförvaltningarna. Den tog slut tämligen snabbt. 

Eftersom idrottsförvaltningens nu aktuella kartprojekt ännu bara är i sin linda är det svårt 
att veta hur stor den slutliga kostnaden blir för staden. Men med de angivna förutsättningarna 
kan det inte komma att handla om annat än ett begränsat belopp. 
Markkontoret är berett att medverka vid framtagandet av idrottsförvaltningens friluftskarta. 
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Bilaga 
RESERVATIONER M.M. 
 
Idrottsnämnden 
 
Särskilt uttalande gjordes av Rolf Pettersson m.fl. (s), Maria Hannäs (v) och Peter 
Nilsson (mp) enligt följande.  
 
Kommunfullmäktige har i samband med budgeten för 2005 fattat beslut om att idrottsnämn-
den tillsammans med Gatu- och fastighetsnämnden ska utarbeta en friluftskarta över Stock-
holm. Nämnden instämmer i behovet av en karta över Stockholms idrotts- och friluftsliv. I 
enlighet med kommunfullmäktiges tidigare beslut förutsätter vi att förvaltningen under året 
tillhandahåller denna karta. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Peter Nilson (mp) och Maria Hannäs (v) enligt följande. 
 
Jag anser också att en friluftsplan bör utarbetas och att erforderliga resurser avsätts till den 
nämnd eller de nämnder som får i uppdrag att göra planen. 

 
 


